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испред Храма Светог Саве

Студија случаја

Коментари и примедбе на пројектно решење

Трансформација јавних простора, неминован 
је и неопходан процес којим се тежи бољој 
хармонији свих друштвених, економских, 
еколошких и културних сфера које су 
испреплитане унутар тог простора или се њиме 
тангирају. Способност трансформације главни 
је адут сваке средине која настоји да буде 
постојана и отпорна на све будуће утицаје и 
околности на које се мора прилагодити. Ово 
је посебно осетљива тема када говоримо о 
простору са изразито наглашеним и обимним 
системима интеракције друштвене, економске, 
културолошке и еколошке сфере - где је укључен 
велики број актера, интереса и капитала, и где 

је јако опасно фаворизовати одређене аспекте 
на уштрб осталих.
 
Угледни пример једног овако осетљивог и 
изразито значајног простора, јесте управо и 
Врачарски плато испред Храма Светог Саве у 
Београду за који је још почетком 2020. године 
од стране Заменика градоначелника Београда 
најављена потпуна реконструкција. Убрзо 
је јавности низом фотомонтажа предочено 
и идејно решење уређења овог простора, 
израђено од стране аутора, академика 
Бранислава Митровића и архитекте Дејана 
Миљковића. 

Извор: mapio.net

Према обраћању председника Републике јавности, укупна 
вредност радова на овом пројекту досеже цифру од 7,5 милиона 
ЕУР који ће бити прибављени из буџета Републике Србије и Града 
Београда, а у читав процес укључена је и Српска православна 
црква (,,СПЦ’’), као инвеститор. 
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Иницијатива за уређење Врачарског платоа 
потекла је од СПЦ, као заинтересованог 
инвеститора, док сам плато представља зелену 
површину, јавне намене, којом управља 
ЈКП „Зеленило Београд“. Према подацима из 
Републичког геодетског завода Врачарски 
плато (претежно у оквиру катастарске парцеле 
1800/1) дефинисан је као зелена површина 
(пашњак прве класе) и представља јавну својину 
у власништву Републике Србије. И сам храм се 
налази на парцели у власништву Републике 
Србије, на којој СПЦ има право коришћења.
  

Након увида у све околности које су претходиле 
урбанистичко-архитектонском конкурсу, 
решења која су из њега проистекла, као и 
пројекција њихових могућих последица, стекли 
смо утисак да се није адекватно одговорило на 
културолошке вредности, развојне потенцијале 
па и саму функционалност простора, што битно 
угрожава његов квалитет и значај. Сажетак 
неких од поменутих аспеката пружен је у даљем 
тексту:

Чланом 4 Правилника о начину и поступку за расписивање и спровођење урбанистичко-
архитектонског конкурса (“Сл. гласник РС”, бр. 31/2015), прописани су принципи на којима се 
заснива ова процедура, а то су:

 1) равноправност
 2) анонимност
 3) једнакост
 4) конкурентност
 5) независно, непристрасно и објективно оцењивање
 6) јавност и 
 7) правичност у награђивању и
 8) економичност, заштите животне средине и енергетске ефикасности. 

Узимајући у обзир културни, историјски и туристички значај овог места које важи за својеврсни 
симбол престонице, смештен у непосредној близини градског језгра, нејасно је зашто се 
архитектонско-урбанистичком уређењу овог простора приступило заобилажењем јавног 
надметања којим се гарантују претходно напоменуте вредности и принципи.

1|  Нетранспарентност
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2|  Искорак од традиције и наслеђа

3|  Субјективност

Подсећамо да је већ преко 120 година, 
предратног и послератног периода, уређење 
овог простора увек било предмет јавног 
надметања и разматрања, а сама изградња 
Храма Св. Саве започета 1935. године још 
увек траје. Брзоплето и нетранспарентно 

одлучивање о изгледу и судбини овог простора 
не само да је у расколу са традицијом и 
вредностима који се њему приписују, већ се 
таквим опхођењем потенцијално нарушава 
његова функционалност и аутентичност.

Уз дужно поштовање према одговорним 
пројектантима арх. проф. Браниславу 
Митровићу и арх. проф. Дејану Миљковићу 
који су и сами, јавним излагањем потврдили 
да је распис конкурса био бољи начин за 
уређивање простора од толиког значаја за 

престоницу, образложење да је императив био 
на проналажењу брзог и квалитетног решења 
због чега се СПЦ и одлучила за директан позив 
упућен доказаним и искусним пројектантима 
уместо расписивања јавног надметања, у 
најмању руку је дискутабилан из више разлога:

Није објашњен јасан повод ,,ургирања’’ за проналаском брзог решења (битан датум или 
манифестација за коју је изразито важно унапредити просторне капацитете и садржаје за 
потребе окупљања људи).

Извор: mapio.net
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Сама прва фаза пројекта везана је за радове на санацији плочника у непосредном окружењу 
Храма. Тек по њеном завршетку улази се у имплементацију урбанистичко-архитектонског 
решења (који је до њене завршнице ,,на чекању’’). На основу овог чињеничног стања, да се 
закључити да је тврдња за ,,мањком времена’’ за потрагом идејног решења неоснована.

Иако распис јавног архитектонско-урбанистичког конкурса подразумева разматрање већег 
броја решења, па самим тим и утрошка времена, занемарује се чињеница да се процес 
стварања тих идејних решења независно од броја аутора који учествују дешава једновремено 
и у том смислу сав утрошак времена у односу на примењени метод ,,директног позива’’ 
јесте управо у евалуацији и одабиру решења. Очито је да је реч о прихватљивој временској 
инстанци поготово узимајући у обзир претходне две тачке.

4|  Стварање подела

Предложено пројектно решење осликава визију простора тематски подељену на 2 целине:

Широки поплочани прилаз главном улазу у Храм Св. Саве и пространи манифестациони плато са 
којим је повезан.

Густо збијени озелењени парковски простор (по страни).

Ова, својом позицијом и величином, доминантна целина лишена је 
додатних садржаја који би могле угрозити визуру према Храму Св. 
Саве и њоме преовладава празно пространство. У том смислу ова 
целина у потпуности је подређена сагледавању Храма и пружању 
адекватних просторних капацитета за окупљање великог броја 
људи. Као простран, ненаткривен и поплочан простор лишен 
садржаја Врачарски плато, у делу испред самог храма, укључујући и 
проширену приступну стазу, није намењен свакодневним потребама 
пролазника чији је повод за коришћењем, боравком или кретањем 
мотивисан било чиме осим посети Храму.

Супротно претходно анализираној ова друга целина представља 
зелени кластер који је условно речено богат садржајима, али је 
попут инкубатора потпуно изолован од непосредног окружења, а 
својом густином лишен је и могућности сагледавања Храма Св. 
Саве. Овакав симболични раскол ,,духовног и световног’’ додатно 
је наглашен и планираним измештањем споменика вођи Првог 
српског устанка Ђорђу Петровићу - Карађорђу (световне личности) 
управо на прочеље овог простора.
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Оштри контрасти који се огледају у простору 
последица су задовољења једностраних 
потреба инвеститора (СПЦ), и потпуног 
одсуства сваког вида партиципације грађана 
у процесу одлучивања о његовом будућем 
изгледу и функционалности. Акцентом на 
максималном унапређењу могућности да 

простор прими велики број верника приликом 
одржавања манифестација потиснуте су 
потребе становника, пролазника и осталих 
актера који му ,,уносе живот’’ и са њиме 
комуницирају свакодневно, а не искључиво 
приликом обележавања посебних датума. 

Закључак

Извор: gradnja.rs / аутори: Митровић и Миљковић
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